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بانک ها نسبت به تسویه وام هاي
 زیر ۱۰۰ میلیون تومان اقدام کنند

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس مي گوید بانک 
مرکزي دس��تورالعمل تس��ویه وام هاي زیر ۱۰۰ میلیون تومان را 
ابلاغ کرده، انتظار مي رود بانک ها نس��بت به اجراي این دس��تور 
اقدام کنند.  محمد حسیني در گفت وگو با خانه ملت، در خصوص 
تسویه وام هاي زیر ۱۰۰ میلیون تومان، گفت: بند )ل( تبصره ۱۶ 
قانون بودجه س��ال ۹۸ که تکرار حکم تبصره ۳۵ قانون اصلاح 
بودجه سال ۹۵ و سنوات آتي آن است در باره تسویه وام هاي زیر 
یک صد میلیون تومان است، با توجه به سقف میزان برداشت از 
محل نرخ تسعیر ارز که در بانک مرکزي وجود دارد با پیگیري هاي 
انجام شده به۱۰ بانک براي اجراي این حکم دستورالعمل ابلاغ 
شده و سهمیه تخصیص داده شده است. وي بیان داشت: امسال 
براساس دستورالعمل بانک مرکزي، پست بانک و بانک توسعه 
تعاون نیز از س��همیه تس��ویه وام هاي زیر ۱۰۰ میلیون تومان 
برخوردار شده اند بنابراین ۱۰ بانک نسبت به تسویه وام هاي زیر 

۱۰۰ میلیون تومان اقدام مي کنند.

ارسال مدارک کانون صرافان به بانک مرکزي 
آغاز شد

کانون صرافان ایران ارسال مدارک به بانک مرکزي براي ورود به 
بازار متشکل را آغاز کرده است. به گفته رئیس کل بانک مرکزي 
این بازار فعلا در مرحله آزمایشي قرار دارد و پس از تکمیل این 

مرحله، فعالیت خود را آغاز خواهد کرد.
ایران اکونومیس��ت- بانک مرکزي از س��ال گذشته خبر از ایجاد 
بازار متشکل ارزي داد که قرار بود بر اساس آن خرید و فروش ارز 
در بازار آزاد ساماندهي شده و از سوي دیگر کشف قیمت واقعي 
ارز به جاي بازارهاي سلیمانیه، هرات و امثال آن در تهران انجام 
ش��ود. طي هفته هاي گذش��ته مسئولان بانک مرکزي و وزارت 
امور اقتصادي و دارایي وعده هایي براي راه اندازي این بازار داده 
بودند، اما به رغم اینکه فرهاد دژپس��ند، وزیر اقتصاد خبر از آغاز 
فعالیت این بازار تا هفته گذشته داد، اما هنوز این بازار به مرحله 
اجرایي نرسیده است. این در حالي است که بر اساس اطلاعات 
به دست آمده، کانون صرافان ایران از روز گذشته ارسال مدارک 
موردنیاز جهت پیش  ثبت نام و ورود به بازار متشکل ارزي را آغاز 
کرده اس��ت. از س��وي دیگر عبدالناصر همتي، رئیس کل بانک 
مرکزي در روزهاي گذش��ته اعلام کرده بود که بانک مرکزي 
اقدامات حاکمیتي خود را در زمینه راه اندازي بازار متشکل ارزي 
انج��ام داده و دیگ��ر کاري در ای��ن مورد ندارد و زمان آغاز فعالیت 

این بازار به خود آن شرکت بستگي دارد.

خبر

اقتصاد كلان

گروه اقتصاد کلان:  اجرای اصل 44 قانون اساسی طی سال های اخیر 
حرف ها و حدیث های بسیاری را در پی داشته است و شکایات بسیاری 
در این خصوص به مراجع ذیربط ارسال شده است. عمده ترین بحثی 
که در این مورد وجود دارد عدم رعایت اهلیت در بحث واگذاری هاست 
و این معضل تا جایی پیش رفت که بسیاری از جمله نمایندگان مجلس 
بارها درخواست برکناری و حتی محاکمه رییس فعلی سازمان خصوصی 
س�ازی را مطرح کرده اند. بازبینی و اصلاح موادی از قانون خصوصی 
سازی نیز از جمله موضوعات دیگری است که  هر از گاهی مورد بحث 
قرار می گیرد. در همین راس�تا روز گذش�ته نمایندگان مجلس وزارت 
امور اقتصاد و دارایی را مکلف کرد دستورالعمل اجرایی روش انتخاب 
مش�تریان راهبردی و احراز و پایش اهلیت مدیریتی را در واگذاری ها 
رعای�ت کن�د. ب�ه گزارش تجارت به نقل از باش�گاه خبرنگاران جوان، 
نمایندگان در جلس�ه علنی روز گذش�ته مجلس ش�ورای اس�لامی در 
جریان بررسی گزارش کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی و نظارت 
بر اجرای اصل 44 قانون اساس�ی به مجلس ش�ورای اس�لامی اعاده 
شده از شورای نگهبان، با اصلاح ماده واحده بند 5 ماده ۶ با ۱۸5 رأی 
موافق، 3 رأی مخالف و 4 رأی ممتنع از مجموع 225 نماینده حاضر در 

صحن موافقت کردند.
خصوصی سازی نیاز مبرم اقتصاد �  

اص��لاح خطاه��ا و لغ��زش های خصوصی س��ازی از آغاز مورد تاکید 
مقام معظم رهبری نیز بوده است. در دیدار ۳ ساعته ا ی که عصر روز 
چهارشنبه گذشته هزاران نفر از دانشجویان با ایشان داشتند یکی از 
دانشجویان از روند نامناسب خصوصی سازی انتقاد کرد و خواستار توقف 
آن شد. رهبر انقلاب در پاسخ به این انتقاد  با اشاره به خطاهای بزرگ 
انجام شده در زمینه ی خصوصی سازی، گفتند: بنده در این خصوص 
مکرراً تذکراتی داده ام که در برخی موارد منجر به اصلاح یا توقف کار 
نیز شده است، اما اصل خصوصی سازی نیاز مبرم اقتصاد و کشور ما 
است و نباید جلوی آن گرفته شود، بلکه باید جلوی لغزشها و خطاها در 

خصوصی سازی گرفته شود.

ارجاع پرونده های تخلف در خصوصی س�ازی از مجلس به  �  
قوه قضائیه

ورود قوه قضاییه به موضوع واگذاری ها نیز یکی دیگر از مواردی است 
که بحث آن به تازگی به میان آمده است. در این زمینه رئیس کمیسیون 
اصل ۹۰ مجلس از ارجاع چندین پرونده درباره خصوصی سازی از این 

کمیسیون به قوه قضائیه خبر داد.
به گزارش تجارت به نقل از خبرگزاری دانش��جو، هفته گذش��ته داوود 
محمدی رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی از ورود 
این کمیس��یون به بحث واگذاری ش��رکت های دولتی در قالب اصل 
۴۴ قانون اساسی خبر داد و گفت: در چند سال گذشته در واگذاری ها 

چندان موفق عمل نشده است.
وی با بیان اینکه واگذاری ها بر اساس اصل ۴۴ همواره مورد تاکید رهبر 
انقلاب بوده و می توانسته در امر اشتغالزایی کارگشا باشد، ادامه داد: بیشتر 
خصوصی  سازی ها به معنای واقعی به بخش خصوصی  واگذار نشده و در 

اصل خصولتی شده اند و دولتی ها در آنها ذی مدخل بوده اند.
نماینده مردم قزوین در مجلس تصریح کرد: در برخی موارد نیز اهلیت 
افرادی که این واگذاری های به آنها انجام شده به درستی اثبات نشده 
و شرکت های که واگذار شده اند عمدتاً سود ده بودند اما پس از فرآیند 
واگذاری به خاک سیاه نشسته اند و کارگرانشان از کار بیکار شده اند و 

شاهد اعتراضاتی از این جنس بوده ایم.

رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس اضافه کرد: در برخی موارد نیز اعلام 
شده که واگذاری ها با قیمت نازل بوده که در کمیسیون در حال پیگیری 

این موضوعات هستیم.
محمدی با اعلام اینکه شکایت های متعددی در زمینه خصوصی سازی 
به کمیسیون ارائه شده و پرونده های نیز تشکیل شده است، گفت: در 
حال بررس��ی این ش��کایت ها هس��تیم و برخی از پرونده ها را نیز به قوه 

قضائیه ارجاع داده ایم.
خصوصی سازی؛ افزایش مشارکت مردم در اقتصاد �  

روند خصوصی سازی در اقتصاد ایران، نه تنها شرکت های هدف اصل 
چهل و چهارم قانون اساسی را به بخش خصوصی نسپرده است بلکه 
پدیده نوینی به نام شرکت های خصولتی را به وجود آورده که سهم بزرگی 
از آش��فتگی های کنونی در اقتصاد ایران را بر عهده دارند. به گزارش 
آرمان،  خصولتی ها شرکت هایی هستند که در فهرست شرکت های 
دولتی قرار ندارند، اما در عمل، تعدادی از سهام آنها در اختیار نهادهایی 
است که زیر نظر دولت یا سایر نهادهای حکومتی هستند و بر همین 
اساس، در حقیقت در زمره شرکت های غیرخصوصی قرار می گیرند. 
... کاهش تصدی گری و بنگاهداری دولت و دستگاه های اجرایی از آن 
رو به عنوان پیشانی اصل ۴۴ مورد توجه قرار گرفته است که می تواند 
سرآغاز مشارکت گسترده مردم در اقتصاد و شکوفایی اقتصادی باشد. به 
گفته صاحب نظران، در صورت کاهش یا عدم مشارکت مردم در اقتصاد، 
کش��ورها از رش��د و توسعه اقتصادی فاصله خواهند گرفت. در همین 
چارچوب با توجه به تاکید مقام معظم رهبری، می توان خصوصی سازی 
را با حذف  رانت ها، در چارچوب سیاست اصل ۴۴ اجرایی کرده و دولت 
تنها به عنوان ناظر و حمایتگر وارد عمل شود و از مدیریت و بنگاهداری 
فاصله بگیرد. در این صورت است که هر شرکت خصوصی برای حفظ 
بقا و عدم حضور رانت دولتی، به خلاقیت روی آورده و نشاط اقتصادی 
را چاشنی فعالیت های خود خواهد کرد. ارمغان نشاط اقتصادی بخش 

خصوصی ، افزایش نرخ رشد اقتصادی خواهد بود.
جمع بندی �  

با استناد به موارد فوق بازبینی جدی و اساسی به منظور اصلاح اصل 
۴۴ قانون اساسی و رفع ابهامات و مسدودسازی رخنه های ورود رانت 
و سوء استفاده ضرورت خواهد داشت تا این اصل و زمینه مشارکت بهتر 
و اصولی تر مردم و کاهش تصدی گری دولت در بحث بنگاهداری 

فراهم شود. 

بررسی تجارت از نحوه اجرای خصوصی سازی نشان می دهد؛

 واگذاری بدون اهلیت یعنی فساد

زهرا س��عیدی مبارکه س��خنگوی کمیسیون 
اقتصادی مجلس با اش��اره به لزوم ایجاد روند 
بهبود در ش��اخص های ب��ورس، گفت: دولت 
باید متضمن س��رمایه های بورسی مردم باشد.
به گزارش ایبنا، وی با اشاره به وضعیت شاخص 
ه��ای ب��ورس در ماه های اخیر، گفت: هر چند 

نوس��ان در این حوزه وجود داش��ته، اما اعتماد 
مردم به س��رمایه گذاری های بورسی افزایش 
یافته است.وی با بیان اینکه متاسفانه در شرایط 
فعل��ی جنگ روانی، بی��ش از جنگ اقتصادی 
نمود داشته است، افزود: علت بی انگیزه شدن 
مردم در برهه ای از زمان در راس��تای س��رمایه 

گ��ذاری های مولد همی��ن فضای روانی بوده 
اس��ت.وی با تاکید بر اینکه بس��یاری از مردم 
در نوس��انات ارزی متضرر شدند، تصریح کرد: 
فعالیت دلالان در بازار ارز باعث شده بیشترین 
مراجعات به نمایندگان مجلس مال باختگان در 

حوزه خرید و فروش ارز باشند.

محمد کفاش پنجه شاهی مدیرعامل کارگزاری 
خبرگان سهام عنوان کرد رفتارهای هیجانی و 
ضعف تحلیل در بورس عوامل زیان سازی هستند 
و راه کاهش تاثیر آنها افزایش دانش س��رمایه 
گذاری و رجوع س��رمایه گذاران به مش��اوران 
متخصص است.وی ضمن بیان مطلب فوق به 

سنا،  گفت: دلیل بروز رفتارهای هیجانی وجود 
ضعف در تحلیل است. در میان برخی سهامداران 
بورس��ی به دلیل دانش کم از مس��ائل مربوط به 
سرمایه گذاری همواره نوعی دنباله روی وجود 
دارد که این رفتار تاکنون تبعات بدی را متوجه 
بازار سرمایه کرده است.وی ادامه داد: تنها طی 

یک س��ال گذش��ته دو مرتبه شاهد این بوده ایم 
که پس از رشد شارپی و کوتاه مدت بورس، بازار 
دچار افت بلند مدت شده و به سهامداران و بازار 
ضربه وارد ش��ده اس��ت.وی ادامه داد: بهتر است 
سهامداران در مجامع شرکت کنند و تنها به سود 

رشد سهم خود اکتفا نکنند.

هدایت سرمایه ها به بورس ضعف تحلیل و رفتار هیجانی، دلایل زیان بورسی بورس 
www.tejaratonline.ir

افزايش بهره وری با اصلاح روند 
خصوصی سازی 

ادامه از صفحه یک
... افزایش پیدا می کند و بس��یاری از مش��کلات اقتصادی 

ایجاد نمی شود.
براس��اس تصمیم کمیس��یون ویژه حمایت از تولید ملی و 
مجلس برای تحقق خصوصی سازی مقرر شد؛ وزارت اقتصاد 
و دارایی مکلف دستورالعمل اجرایی برای انتخاب مشتریان 
استراتژیک و پایش اهلیت مدیریتی در واگذاری ها را رعایت 
کند. شرکت هایی که بازارهای کشور را به صورت انحصاری 
در دست دارند باید اطلاعات مالی را به مرکز ملی اطلاعات 
ارائه کنند. خصوصی س��ازی نباید به تولید ملی، نابرابری و 
تعمیق شکاف اقتصادی دامن زند، ادامه داد: خصوصی سازی 
نیاز اقتصاد کش��ور اس��ت و باید زیرس��اخت های اجرای آن 
فراهم ش��ود و جلوی لغزش ها و خطاها در خصوصی س��ازی 

گرفته شود.
منبع: خانه ملت

نگاه ها به سمت بازار سرمایه است
در حال��ی ک��ه بازارهای طلا، س��که، ارز، ام��لاک و خودرو 
آش��کارا نش��انه های اشباع را نشان می دهند و بدون شوک 
های سیاس��ی ظرفیت رش��د جدیدی ندارند، بازار سرمایه در 
حال جبران فاصله خود با این بازارها است.همایون دارابی، 
کارش��ناس بازار س��رمایه ضمن بیان این مطلب به پایگاه 
خبری بازار س��رمایه )س��نا(، گفت: در همین حال بازار پول 
نیز با آمار منتشره در مورد نرخ تورم بیش از ۳۰ درصد نمی 
تواند بازدهی مثبتی را به همراه بیاورد؛ لذا نگاه ها به سمت 
بازار سرمایه است که در دو ماه اول امسال ۲۰درصد بازدهی 
به همراه آورده و تاکنون قوی تر از دیگر بازارها ظاهر شده 
است.وی در پاسخ به این پرسش که چه دلایلی برای رشد 
قیمت س��هام ش��رکت ها وجود دارد، گفت: مهمترین دلیل 
در حال حاضر کاهش قیمت واقعی س��هام نس��بت به قیمت 
ارز اس��ت ؛ در واقع، با توجه به جهش ارزی صورت گرفته، 
بازار س��رمایه همچنان ظرفیت رش��د و سودآوری دارد.وی 
افزود: در همین حال افزایش ارزش جایگزینی، رشد درآمد 
صادراتی و افزایش سهم از بازار داخلی با خروج رقبا خارجی 

مهمترین دلایل انتظار برای رشد بازار است.

سرمقاله

عزمي براي اصلاح بودجه وجود ندارداحتمال فساد در حذف پیمان سپاري ارزيابلاغ ۷۶ پروژه اولویت دار اقتصاد مقاومتي 
مع��اون اول ریی��س جمه��ور ۷۶ پروژه 
اولویت دار دستگاه هاي مختلف »مصوب 
س��تاد فرمانده��ي اقتص��اد مقاومتي« 
ب��راي اجرا در س��ال ۱۳۹۸ را ابلاغ کرد. 
ب��ه گ��زارش فارس، مت��ن تصویب نامه 

ابلاغي جهانگیري بدین ش��رح اس��ت: »ستاد فرماندهي اقتصاد 
مقاومتي« به استناد مفاد مصوبه شماره ۸۵۰۰۱/ت ۵۲۴۴۲ ه مورخ 
۳۱/۶/۱۳۹۴ هیئت وزیران، در راستاي اجراي منویات مقام معظم 
رهبري )مدظله العالي( در بیانیه گام دوم انقلاب و بیانات نوروزي 
س��ال ۱۳۹۸ که توس��ط معظم له به عنوان س��ال »رونق تولید« 
نامگذاري شده است، با هدف مقاوم سازي اقتصاد کشور همراه با 
کاهش و خنثي سازي اثرات منفي تحریم ها، پروژه هاي اولویت دار 

اقتصاد مقاومتي سال ۱۳۹۸ را ... مورد تصویب قرار داد.

سخنگوي کمیسیون صنایع مجلس 
گفت: هر نوع مباله ارزي که بر اساس 
اص��ول و قواعد بین الملل و از طریق 
نظ��ام بانکي بین الملل انجام نش��ود 

احتمال سوء استفاده و فساد دارد.
ول��ي ملک��ي در گفت وگو با ایس��نا گف��ت: در مقطعي که ارز 
۴۲۰۰ تومان��ي براي واردات تخصیص مي یافت، تحریم ها 
هنوز آنطور که باید اجرایي نش��ده بود و۱۰ درصد ارز حین 
گش��ایش اي س��ي پرداخت مي شد و ۹۰ درصد بقیه هم پس 
از ورود کالا ب��ه گم��رک به حس��اب ش��رکت خارجي واریز 
مي شد. وقتي روند کار به این روشني و شفافیت است چطور 
مي ش��ود ۳۰ میلیارد دلار ارز به کش��ور بر نگردد و آب هم از 

آب تکان نخورد؟

ی��ک اقتص��اددان با بیان اینکه از س��ال 
۱۳۷۹ بررسیهاي مختلف براي احصاي 
مشکلات نظام بودجه ریزي کشور انجام 
ش��ده، گف��ت: عزم لازم ب��راي اصلاح 

ساختار بودجه وجود ندارد.
به گزارش خبرگزاري تسنیم، محمد قاسمي با بیان اینکه از سال 
۱۳۷۹ در مرکز پژوهشهاي مجلس مطالعات مفصل و بررسیهاي 
مختلفي براي احصاي مشکلات نظام بودجه ریزي کشور انجام 
ش��ده، گفت: اگر نظام بودجه ریزي در کش��ور ما مش��کل دارد ابتدا 
بای��د ببینی��م روابط بین مردم و دولت به چه نحوي اس��ت. به گفته 
این کارشناس اقتصادي، بر اساس بررسیهاي انجام شده در مرکز 
پژوهشهاي مجلس، براي هر عدد مندرج در بودجه حداقل در ۶ 

سطح سؤال مطرح مي شود، که بایستي به آنها پاسخ داده شود.
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گروه بورس: حامد س�لطانی نژاد مدیرعامل بورس کالا مطرح کرد:راه 
اندازی بازار های کالایی به صورت گواهی سپرده بر روی طلای آب شده 
و شمش سبب هدایت بازار به سمت استاندارد سازی و کاهش ریسک 

خریداران می شود.
حامد سلطانی نژاد در گفتگوی با صدا و سیما افزود: راه اندازی بازار های 
کالایی می تواند نقدینگی را به سمت بازار های مالی هدایت کند و فعالان 
صنعت طلا هم می توانند با حضور در این بازار برآوردی از قیمت های 
آینده طلا داشته باشند.وی ادامه داد: با راه اندازی این بازار استاندارد سازی 
طلای آب ش��ده و ش��مش هم انجام می ش��ود و با عیارسنجی درست 
ریسک خریداران هم کاهش پیدا می کند.مدیرعامل بورس کالا افزود: 
نهاد سیاستگذار هم می تواند به این بازار وارد شود و با اهرم های عرضه و 
تقاضا قیمت گذاری را انجام دهد.سلطانی نژاد درباره بازار آزاد آتی سکه 
گفت: عده ای بر این عقیده بودند که این بازار سبب افزایش قیمت ها در 
بازار واقعی می ش��ود و به همین دلیل فعالیت این بازار متوقف ش��د و ما 
قصد داریم این بازار را با شکل دیگری راه اندازی کنیم.وی افزود: قصد 
داریم این بازار را بر روی صندوق های سرمایه گذاری راه اندازی کنیم تا 
بتوانیم جذب نقدینگی داشته باشیم، زیرا علت بسیاری از مشکلات در 
حال حاضر رشد نقدینگی است که رقم آن بعضاً به ۲ هزار هزار میلیارد 
تومان هم رسیده است و این عدد بزرگی است که به هر جایی برود آنجا 
را ویران می کند و ما در بورس کالا رسالت داریم که این نقدینگی را به 
سمت بازار های مالی جذب کنیم تا به سمت بازار های مالی نرود، زیرا در 
بازار های مالی مانند سیل روانی است که همه چیز را در مسیر خودش 
نابود می کند و ما با فعال کردن بازار های مالی جلوی هجوم نقدینگی را 
به بازار های واقعی می گیریم.مدیرعامل بورس کالا گفت: هضم بازار های 
مالی برای مردم آسان نیست و به همین دلیل اگر بازار مالی مبتنی بر یک 

کالا تعریف شود مانند بازار های مبتنی بر طلا هضم آن برای مردم راحت تر 
شده و جذب نقدینگی به سمت آن بیشتر خواهد بود.سلطانی نژاد درباره 
صندوق های سرمایه گذاری کالایی افزود: این صندوق ها صندوق هایی 
هستند که اوراق بهادار مبتنی بر کالا می خرند و مدیریتی حرفه ای دارد و 
نیازی نیست که مردم به طور مستقیم وارد شوند و به همین دلیل هیجانات 
مردم هم در این صندوق ها کمتر دخیل خواهد بود.وی گفت: امسال بر 

روی یکسری از محصولات مانند زیره، کشمش، شمش طلا و طلای 
آب شده گواهی سپرده را راه اندازی خواهیم کرد.

  �ام�کان ورود خ�ودرو ب�ه بورس کالا به دلی�ل تلاطمات وجود 
ندارد

مدی��ر عام��ل بورس کالا در خصوص ورود خودرو به بورس کالا گفت: 

تلاطمات این بازار باعث شده نتوانیم به سمت بازار خودرو برویم.سلطانی 
نژاد ادامه داد: بازار خودرو در حال حاضر کمیابی عرضه دارد، زیرا منابع 
مالی به سمت این بازار رفته است و در صورتی می تواند دوباره در بورس 
کالا عرضه شود که خودرو در یک نظام رقابتی در بازار عرضه شود.وی 
گفت: در اوایل سال تعداد کمی خودرو در بورس کالا عرضه شد که به 
دلیل تلاطمات ادامه روند آن امکان پذیر نیست.مدیر عامل بورس کالا 
در خصوص ورود مسکن به بورس کالا نیز افزود: فروش متری مسکن 
در بورس کالا را به فعالان بازار عرضه کردیم، اما باز هم تلاطمات این 

بازار نگذاشت که ورود بیشتری به این بازار داشته باشیم.
  �خودرو سازان نیاز های خود را خارج از بورس تهیه می کنند

مدیر عامل بورس کالا درباره تهیه ورق فولاد ازجانب خودرو سازان گفت: 
خودرو سازان مدتی است که نیاز خود را خارج از بورس تهیه می کنند و 
ما هم اطلاعی از تهیه این ورق و قیمت آن نداریم.سلطانی نژاد ادامه داد: 
سیاستگذاری در باره اینکه خودرو سازان ورق های فولاد خود را در داخل 
یا خارج بورس تهیه کنند بر عهده ما نیست، اما من پیشنهادم این است 
که آن ها هم به جرگه خریداران بورس بپیوندند.وی گفت: به طور سنتی 
شرکت های خودرو سازی ورق فولاد مورد نیاز خود را در سیستم بورس 
در قالب قرارداد های بلندمدت دریافت می کردند، اما الان مدتی است که 
این اتفاق نمی افتد.سلطانی نژاد افزود: اگر بخواهیم قیمت ها را کنترل و 
تثبیت کنیم، این کار را نمی توانیم در بورس کالا انجام بدهیم، اما در صورت 
تثبیت قیمت ها، تولید کننده های صنایع پایین دستی ممکن است به جای 
این که مواد اولیه را صرف تولید کنند در قالب رسمی و غیر رسمی صادر 
کنند و این اتفاق خوبی برای تولید نیست.وی ادامه داد: وقتی روی کالایی 
سوبسید داده می شود نفعش به جامعه نمی رسد و ممکن است بیشترین 
نفع آن به دلایلی به بازار برسد در مورد خودرو هم به همین شکل است.

مدیرعامل بورس کالا مطرح کرد؛

گواهی سپرده طلای آب شده عرضه می شود

يادداشت

مخاطب شناسی گمشده رسانه ملی
ادامه از صفحه یک

... مشتری می شوند و می بینند اما این موضوع عمومیت ندارد و 
ترجیح این عده همان است که تلویزیون خودمان را  نبینند و به 
س��راغ ماهواره و  کانال های تلویزیونی آن ور آبی بروند. اش��کال 
کار رسانه ملی و دلیل عدم جذب مخاطب را باید بیشتر در وجه 
پررنگ ایدئولوژیک آن جست و جو کرد. البته که هیچ رسانه ای را 

نمی توان یافت که فارغ از صبغه ایدئولوژیک باشد اما یک رسانه 
کارآمد و حرفه ای س��عی می کند  همین وجه ایدئولوژیک را در 
پوش��ش هنر و عمدتا به طور غیر مس��تقیم و زیرپوس��تی به خورد 
مخاطب بدهد و این خصیصیه ای است که رسانه ملی ما کمتر از 
آن بهره گرفته است. تعدادی از برنامه های سیما عموما به شکل 
سخنرانی های کسل کننده و تکراری و جلسات کارشناسی خشک 
و بی روح س��اخته و پخش می ش��ود که هیچ رغبتی را در بیننده  
برنمی انگیزد. بیننده نیز به ناچار کانال ها را یکی بعد از  دیگری 
عوض می کند و دست آخر  به سراغ ماهواره می رود و در معرض 

القائات آن ها قرار می گیرد. البته نمی توان گفت که همه برنامه 
های ماهواره ای مسموم و مبتذل هستند چرا که برنامه های مفید 
بسیاری نیز وجود دارد که مخاطب ایرانی می تواند ببیند و از آن ها 
لذت ببرد اما در این کار هم اشکالی  وجود دارد و آن این است که 
چون برنامه های ماهواره ای عمدتا براساس استانداردهای غربی 
ساخته می شود زیاد دیدن ماهواره می تواند ذایقه انسان ایرانی را 
تغییر بدهد و ذهن و جان او را تسخیر کند و هویتش را از او بگیرد. 
از اینجا به بعد انسان ایرانی نسبت به داشته ها و میراث معنوی 
و ملی خود بی رغبت می ش��ود و به باورها و آموزه های بیگانه 

تمایل پیدا می کند. همین امر به نوبه خود زمینه را برای س��لطه 
پذیری و مصرف گرایی در همه زمینه ها مهیا خواهد ساخت. این 
که رهبر انقلاب در دیدار با دانشجویان در روزچهارشنبه گذشته 
از صدا و سیما از نشر و ترویج زبان و برنامه های بی هویت اظهار 
گلایه کردند دائر بر همین موضوع است. از این رو  می طلبد که 
رسانه ملی در راستای تقویت هویت ملی اقدام به بازنگری کلی و 
اساسی در برنامه ها و خط مشی خود نموده و  برای اصل مخاطب 
شناسی که از ارکان و پایه های قوام بخش هر رسانه است اهمیت 

بیشتری قائل باشد.


